
 

 1 

 

Dagsorden til møde i sundhedsudvalget, 
Onsdag, den 12.6 - 2024 kl. 16.00 
hos Winnie Uldal Hansen, Tirslund Sognevej 9, 

                 6520 Toftlund 

 
 
 

Referat  
 

1 Deltager: Bente C., Marius, 
Winnie og Inga (online) 
Afbud: Ann 

 

 
 

2 1. Siden sidst. Herunder 
ændringer i referater. 
Møder i Bestyrelsen. 
Andet… 

 

2. Rapport om 
halekuperinger – er der 
noget vi skal undersøge – 
sætte spørgsmålstegn 
ved. Noget der har 
betydning for 
får/fåreavlere. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

3. Status på projekter. 

 

Vi har valgt at mødes ansigt til ansigt, hjemme 
hos hinanden, således at vi kan lære hinanden at 
kende og derved få bedre samarbejde i 
sundhedsudvalget.   
 
 
 
Vores fælles konklusion på rapporten, er at den 
ikke, hverken anbefaler at halekupere eller ikke 
halekuper, men i stedet for lægger op til 
yderligere undersøgelser som skal afhjælpe 
spørgsmålet om halekupering under danske 
forhold er ”nødvendig”. 
 
Rapporten har ikke undersøgt om:  
 
halekuperingen forvolder nogen smerte hos 
lammene (2-7 dage efter fødsel, loven)  
 
Flue angreb (maddiker) finder ikke kun sted 
omkring haleregionen.  
 
De lange haler er svære at klippe end de korte 
haler, og både avlerne selv og de professionelle 
klipper kommer ofte til at beskadige halerne 
under klipningen. 
 
Rapporten omtaler forskellige systemer som vil 
kræve en vis mængde får som langt de flest fåre- 
holder i Danmark ikke vil kunne honorere.  
 
 

1. Winnie kontakter Erik Rattenborg 

angående klovsyge attest sammen med 

M3 attest (nyt system er i gang) 
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4. Lars Linding spørger om 
hvilket middel man i dag 
har anerkendt til 
klovbehandling fx efter et 
dyrskue? 

 

 

Forhandles nu HooFoss fra 
Vitfoss A/S i dunk 

Før brugt Zink sulfat monohydrat 
i sæk (pulver)  

 

 

Formaldehyd nævnes som et 
produkt til forebyggelse af 
klovsyge spredning på dyrskuer  

Erik R. fortæller at de stadig er i gang med at 
omlægge systemet, der er en del manuelt 
arbejde i opgaven. Bente Ø. er ops på prisen 
for omlægningen. 

2. Dyresundhedsloven hvad endte det 

med?? 

Bente C. undersøger om der er kommet 
noget nyt om dyresundhedsloven på 
retsinformation.  

3. Kursuser, ormetælling, læmninger, i DF-

regi? Inga vil du sende kommentarer her 

om de to kurser? Evt. vente til næste gang  

 
Inga sender regningen til sundhedsudvalgets 
bestyrelsen, så vi sammen med DF kan høre om 
det er kurser som der også skal afholdes i 
Jylland under DF-regi.  
 
 
 
Zink sulfat kan stadig bruges, men kan i dag ikke 
længer købes hos fx foderstofforretninger, men 
skal i stedt for bestilles hos en dyrlæge, årsagen 
er at det er et miljøskadeligt produkt og bruget 
bør begrænses og det skal opsamles efter brug 
og aflever på en genbrugsplads (farligt affald).  
 
 
 
 
Vi ved pt ikke hvor virksom dette produkt er i 
forhold til klovsyge 
 
Vi har diskuteret om hvor virksomt Zink sulfat ved 
dyrskue brug er, da det ofte er svært at få dyrene 
til at stå længe nok i badet og de står ikke i badet 
i 20 minutter. Og så er der 
bortskaffelsesproblematikken.  
 
 
Vi skal have det undersøgt yderligere 

3 Eventuel 
 
Vi mangler et system hvor man 
kan bestille / betale for BVT 
vaccinen ”når” udbruddet 
kommer til DK 

 
 
Vi vil gerne have et system oprettet på landsplan 
så folk kan melde ind, om hvor mange vacciner 
de ønsker at bestille / købe: Marius fortæller at 
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Der er ikke noget nyt i forhold til 
BVT her i DK 
 

de har et sådant system i Holland nsfo står for 
det, nsfo er deres DF (Dansk Fåreavl) i Holland  
 
Der holdes først møde igen den 18. juni imellem 
FVST og DF og Gedeunionen. 

4  Næste møde  Hos Inga, Inga finder en ny dato (måske den 30 
juni 2024) 

 


